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NATO v bruselském sídle 
aliance přijalo hodnotící 
zprávu. Není pro Česko 
příznivá a příliš se neliší od 
té z roku 2014. Na snímku 
je ministr obrany Martin 
Stropnický.
UdálOsTi  / str. 3

Vitásková zmrazila  
ceny elektřiny
Nová podoba regulovaných 
cen elektřiny nebude 
platit od příštího roku 
a nejspíš ani od roku 
2018, tvrdí předsedkyně 
Energetického regulačního 
úřadu Alena Vitásková.
str. 2 
 

Bankovní poplatky 
nemizí, stěhují se
Pětka největších českých 
bank loni klientům srazila  
29,3 miliardy korun, tedy 
jen o necelých dvě stě 
milionů méně než rok 
předtím. str. 4 
 

Čínský byznys  
propadá skepsi
Kapitáni čínské 
ekonomiky propadli 
nejhlubší depresi za 
bezmála půl dekády. str. 6 
 

Uprchlíci  
v Calais se bouří
Francouzi se rozhodli 
zrušit utečenecký tábor 
u přístavního města Calais 
přezdívaný Džungle. Do 
Evropy letos dorazilo  
132 tisíc lidí. str. 10
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Ženevský 
autosalon
Začíná tradiční 
přehlídka 
motoristického 
luxusu.

TÉmA

str. 10–11

Fotbalový šéf 
Gianni infantino
FiFa má devátého šéfa 
v historii. Stal se jím 
nejméně pravděpodobný 
kandidát.

prOFil
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BohUSlav SoBotKa:

Stát není firma, ale společen-
ství lidí. čSSd dva roky ve 
vládě plní své sliby a pracuje 
na zlepšení kvality života 
občanů. 

twitter.com/e15news

Co zpráva NATO kritizuje
Jednotky jsou personálně 
i investičně podvyživené, piloti 
málo létají. Jste spojenec tak 
napůl, píše NATO. V případě krize 
by tak Česko stále nedokázalo 
Severoatlantické alianci 
poskytnout odpovídající  
vojenský příspěvek. 

Co zpráva NATO chválí
Snahu vlády zvyšovat  
obranný rozpočet.
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Protagonisté dne

Martin stropnický

ministr obrany

david Miklas

šéf ysoft be3D

deirdre Michieová

šéfová oil anD Gas UK

Vysloužil si kritiku spojenců z NATO 
především kvůli tomu, že jeho 
rezort nedostatečně investuje 
do stěžejní bojové techniky.

str. 3

Společnost se svou novou 
průmyslovou tiskárnou DeeRed 
cílí na tržby nejméně ve stovkách 
milionů korun.

str. 5

Těžba v Severním moři 
se za nynějších cen ropy přestává 
vyplácet. Sektor je přitom vystaven 
vyššímu zdanění než jiné firmy. 

str. 7

Ždímání
Skotové si musejí mnout ruce, že předloni řekli 
ne v referendu o své nezávislosti. Skotská první 
ministryně Nicola Sturgeonová doma potichu 
slaví tehdejší výsledek, protože jediný průmy-
sl, od kterého si potenciální nezávislé Skotsko 
slibovalo prosperitu, je nyní na kolenou. Ano, jde 
o těžbu ropy. Polovina skotských ropných polí je 
už při současných cenách ztrátová. Britská vláda 
však nechce přestat mačkat už vymačkaný citron 
ropného průmyslu a žádat po těžařích vyšší daně, 
než jaké platí ostatní firmy. Tak jen aby za pár let 
bylo ještě koho ždímat.

Vypadalo to, že předávání Oscarů bude „bílou“ 
záležitostí. Opak byl pravdou a Američané opět 
ukázali, že věci umí dělat jen „OTT“, tedy over the 
top. Na jevišti se střídala plejáda afroamerických 
držitelů Oskara s afroamerickými nedržiteli Oska-
ra s jediným cílem: ukázat pár černochům bojko-
tujícím ceremoniál, že Hollywood není rasistický. 
Pár bojkotérů – jmenovitě tři – si asi o takovou 
odpověď svým nesmyslným bojkotem říkal. Mož-
ná tím i vytrhl pořadatelům trn z paty, protože 
tak předurčili téma ceremoniálu, jenž se točil 
kolem rozpačitých poznámek a vtipů (afroameric-
kého) moderátora Chris Rocka o rasové rovnosti 
a diskriminaci. Režisér Spike Lee, herečka Jada 
Pinkett Smithová a její manžel Will Smith budou 
mít svou „blokádu“ Oscarů na talíři asi dlouho. 
Rock si do Smithe hned rýpnul, že nenominovat ho 
bylo nespravedlivé stejně jako zaplatit mu dvacet 
milionů dolarů za příšerný film Wild Wild West. 

Zápisník  
Zdeňka Pečeného

n Energetický regulační 
úřad přepracuje nové 
tarify pro odběr elektři-
ny. Představu o novém 
nastavení cen bude mít 
za dva měsíce.

Jan Stuchlík

Nová podoba regulovaných cen 
elektřiny nebude platit od za-
čátku příštího roku a nejspíš ani 
od roku 2018, tvrdí předsedky-
ně Energetického regulačního 
úřadu Alena Vitásková. Navržený 
systém vypočtu tarifů, který by 
podle studie EGÚ Brno zdražil 
elektřinu o více než tisíc korun 
za rok jedenácti procentům 
odběrných míst, hodlá Vitásková 
přepracovat. Tentokrát však již 
plně v režii ERÚ. Řídící výbor, 
který pod vedením úřadu systém 
připravoval a jehož členy byli 
zástupci ministerstva průmyslu 
i energetických firem, šéfka ERÚ 
rozpustila.

Nový systém měl platbu 
za služby distribuční soustavy 
odvozovat zcela od hodnoty jisti-
če nebo rezervovaného příkonu. 
Měla to být cena za připravenost 

sítě dodat spotřebiteli v daný 
okamžik dohodnuté maximální 
množství elektřiny bez ohledu 
na skutečnou spotřebu. Dnes 
se za provoz sítě platí podle 
reálně odebraného množství 
elektřiny. Ti s vysokou spotřebou 

tak dotují připojení pro ty s níz-
kou spotřebou. 

Zadání pro zpracování nového 
systému vyplývalo z Národního 
akčního plánu pro chytré sítě, 
který vláda schválila loni v břez-
nu. Náklady na distribuci se měly 
rozdělit spravedlivě podle poža-
davků odběratelů na síť. Sociální 
dopady nového výpočtu měl řešit 
sociální systém. 

MPO nyní tvrdí, že čtyřicítka 
expertů, kteří tarifní systém 
připravili, požadavky akčního 
plánu nesplnila. Odklad platnosti 
nových regulovaných cen přivítal 
premiér Bohuslav Sobotka, který 
s ministrem průmyslu Janem 
Mládkem nový systém označoval 
za sociálně nespravedlivý.

Jaký poměr mezi platbou 
za jistič a podle odběru mohou 
domácnosti a malé firmy v bu-
doucnu čekat, zatím Vitásková 
neumí říct. „Vyjádřím se po dvou 
měsících, až budeme mít první 
výsledky z konzultačního proce-
su. Možná se platba za distribuci 
nebude od velkosti jističe odví-
jet,“ říká předsedkyně ERÚ. 

Kritérium, jaké rozdělení ceny 
za distribuci mezi fixní a varia-
bilní platbu je správné, neexistu-
je. „Je to jen na posouzení regulá-
tora, co je ještě sociálně únosné. 
Posun k platbě za jistič je ale 
žádoucí. Systém se může měnit 
postupně,“ vysvětluje Jiří Gavor, 
jednatel poradenské společnosti 
ENA. Spotřebitelé si na komfort 
dobrého připojení za nízkou cenu 
zvykli. U novostaveb se navíc 
automaticky instalují třífázové 
jističe, které by v původně navr-
ženém systému byly drahé.

nové ceny za proud 
příští rok nebudou 

Narhované tarify,  
které by 

11 %
odběrných míst zdražily 

elektřinu o více než  
tisíc korun ročně, chce  

ERÚ přepracovat.

ochrana chudých. „Nové tarify stanovím tak, aby neměly dopad na zranitelné zákazníky,“ říká šéfka ERÚ 
Alena Vitásková. Vláda ale zatím pojem zranitelného zákazníka do českých zákonů nezavedla.
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Podíl služeb na hrubé přidané hodnotě (v procentech)

2000 2009 2012 2014

Česká republika 59,3 61,4 60,4 59,4

EU 28 69,8 73,9 73,6 73,9

Slovensko 59,5 62,8 61,1 62,0

Rumunsko 54,4 56,4 57,5 58,3

Pramen eurostat

n V hodnocení se stále 
odráží špatná finanční 
situace rezortu z mi-
nulých let, hájí se mi-
nisterstvo obrany.

Pavel Otto
 

Jako spojenec příliš platní ne-
jste, vynakládáte málo peněz 
na rozvoj armády. Tak lze shr-
nout hodnocení Česka přijaté 
koncem února v bruselském 
sídle Severoatlantické alian-
ce. Její výbor pro obrannou 
politiku a plánování pravi-
delně posuzuje personální 
naplněnost jednotek a výši 
investic do výzbroje. A stejně 

jako minulá zpráva z roku 
2014 je i ta současná velmi 
kritická. S výjimkou Polska 
jsou na tom ostatní země 
střední a východní Evropy 
podobně.

„Česká republika bude 
schopna poskytnout mnohem 
menší příspěvek, než se od ní 
očekává, což budou muset 
nahrazovat ostatní spojenci,“ 
stojí v hodnocení. Za součas-
né bezpečnostní situace může 
být nasazena větší část ozbro-
jených sil, musí být mnohem 
lépe připraveny, zdůrazňuje 
Severoatlantická aliance.

Momentálně chybí v pá-
teřních bojových a podpůr-
ných útvarech české armá-

dy zhruba pětina vojáků, 
donedávna to byla třetina. 
Zdaleka ne všechny by proto 
byly schopné zapojit se do ce-
lého spektra spojeneckých 
operací. Týká se to i mechani-

zované brigády, tedy klíčové-
ho závazku Česka. Brigádu 
mělo připravit už před rokem 
a také pro operace s nižší 
intenzitou,  než jsou ty podle 
článku pět Washingtonské 

smlouvy. Kromě nedostatku 
personálu jsou slabiny ve spo-
jovací technice systému 
velení a řízení, nízký je i počet 
hodin nalétaných piloty. Další 
problémy způsobují příliš 

dlouhé časové rozestupy mezi 
cvičeními praporů a brigád.

Největší výhrada spojen-
ců z NATO spočívá v tom, 
že na investice do stěžejní 
bojové techniky stát nevyna-

kládá dvacet procent rozpoč-
tu na obranu, ale zhruba jen 
polovinu. Pochvalu naopak 
sklidila Sobotkova vláda 
za závazek zvýšit vojenské 
výdaje do roku 2020  
na 1,4 procenta hrubého 
domácího produktu.

Podle mluvčího minis-
terstva Jana Pejška souvisí 
kritika se škrty z minulých 
let. „Pozitivní je, že Severo-
atlantická aliance ocenila 
odhodlání zvyšovat rozpočet 
na obranu a přijetí důležitých 
koncepčních dokumentů. 
Právě tyto dvě skutečnosti 
by se měly kladně odrazit 
v budoucím hodnocení,“ 
zdůraznil. 

nato kritizuje českou armádu

Do stěžejní bojové techniky by armáda měla 
investovat dvacet procent rozpočtu na obranu. 
Podle NATO ale vynakládá jen osm.

Markéta Žižková

Podíl služeb na hrubé přida-
né hodnotě v Česku v pokri-
zových letech klesl. Zatímco 
v roce 2010 dosáhl 61,5 pro- 
centa, předloni se snížil 
na 59,4 procenta. V průměru 
evropské osmadvacítky při-
tom trvale rostl na necelých 
74 procent, ukazuje srovnání 
Eurostatu. 

Služby dosáhly největší 
váhy v době krize, která ci-
telně zasáhla průmysl. „Část 
pracovníků propuštěných 
v průmyslové výrobě nalezla 
uplatnění v sektoru služeb,“ 
popsal hlavní ekonom sku-
piny Roklen Lukáš Kovanda. 
S oživujícím průmyslem ale 
poklesly na předkrizovou 
úroveň. „V posledních letech 
sekundární sektor nabýval 
na významu díky zotavování 
zpracovatelského průmyslu 
z recese v roce 2009. Zvýšil 
se i podíl zemědělství,“ vy-
jmenovala Zuzana Cabica-

rová z Českého statistického 
úřadu. Po recesi došlo v pro-
exportně orientovaném 
tuzemsku hlavně k nárůstu 
vyvážení průmyslových 
výrobků. „Až následně roste 
rovněž objem služeb, které 
jsou spotřebovávány spíše 
tady u nás,“ popsal analytik 
GE Money Bank Petr Gapko. 

Vysoký podíl průmyslu 
je pro Českou republiku 
problematický právě v letech, 
kdy se evropské ekonomice 
příliš nedaří. Podobnou váhu 
terciárního sektoru jako 
Česko v evropském srovnání 
vykazuje Rumunsko nebo 
také Albánie.

Situace v tuzemsku se ale 
zvolna mění k lepšímu. „Pří-
jmy se v loňském roce zvedly 
a lze očekávat, že v letošním 
roce 2016 porostou ještě více. 
Proto se domnívám, že sektor 
služeb čeká poměrně pěkný 
růst a mohl by se zvednout 
i podíl k HDP,“ připomněl 
Gapko. 

průmysl po krizi 
vytlačuje služby

v okresech Benešov, Příbram, Praha-východ a Praha-západ 
včera vyhlásil ČEZ kalamitní stav kvůli množství poruch na ve-
dení po silném sněžení. Bez proudu zůstaly tisíce domácností. 
Na řadě míst se dodávky proudu podařilo během dne obnovit, 
problémy se ale objevily v jiných oblastech. 

kAlAmitA
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Začíná kampaň. ČSSD 
vydá sto milionů korun 
Sociální demokracie dá 
za kampaň před senátní-
mi a krajskými volbami 
řádově sto milionů korun. 
Strana zahájila jarní část 
kampaně, když zveřejnila 
inzeráty, jimiž se vyme-
zuje vůči ministru financí 
a šéfovi hnutí ANO An-
dreji Babišovi. Za dva dny 
si hlavně vládní sociální 
demokracie a hnutí ANO 
vyměnily několik úde-
rů a je otázka, jak další 
kampaň ovlivní stabilitu 
koalice.  názory str. 12

Přebytek rozpočtu klesl 
na 28 miliard korun
Celkové příjmy rozpočtu 
ke konci února meziročně 
stouply o 11,5 miliardy 
na 216,9 miliardy korun. 
Přebytek rozpočtu kon-
cem února přitom ale klesl 
na 27,7 miliardy z ledno-
vých 45,9 miliardy korun.  

Praha 11 projedná  
možné odtržení
Zastupitelé městské části 
Prahy 11 se dnes chtějí 
sejít na mimořádném 
jednání. Vyžádala si je jak 
opozice, tak část koalič-
ních zastupitelů. Důvo-
dem byl údajný výrok 
starosty Jiřího Štylera, 
že by se Jižní Město mohlo 
odtrhnout od Prahy. /čtk/

Krátce
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Společnost Kasi z Přelouče 
na Pardubicku, která se 
zabývá výrobou prvků pro 
kanalizace, strojní výrobou 
a počítačově řízeným obrá-
běním, investuje 790 milio-
nů korun do nové slévárny 
ve Chvaleticích a rozšíření 
přeloučské betonárky. 
Podle jednatele a spolu-
majitele firmy Stanislava 
Ulma tak bude společnost 
moci přijmout 180 nových 
zaměstnanců.

Letos podnik připravu-
je všechna povolení pro 
stavby, příští rok chce začít 
stavět a stavební práce 
i dokončit. Slévárna by se 
na plnou výrobní kapacitu 
měla dostat za tři roky. 

Vyrábět bude až 30 tisíc tun 
odlitků litiny.

Firma již vlastní slévárnu 
v Novém Bydžově, která 
ročně produkuje 16 tisíc 
odlitků. Nový provoz má 
doplnit sortiment litino-
vých prvků pro kanalizace 
a vodárenské soustavy.

Kromě dodávek pro 
tuzemský trh Kasi vyváží 
do zemí Evropské unie, 
Švýcarska, Ruska, Polska, na 
Ukrajinu a na Balkán. Spo-
lečnost loni měla obrat okolo 
700 milionů korun a nezda-
něný zisk 140 milionů korun, 
který se meziročně téměř 
zdvojnásobil. Podle Ulma šlo 
o výjimečně dobrý rok, který 
se letos asi nezopakuje. /čtk/

Firma Kasi postaví 
ve Chvaleticích 
novou betonárku 

n Éra bankovních 
poplatků nekončí. 
Velká bankovní pětka 
na nich loni inkasova-
la takřka stejně jako 
v roce 2014, tentokrát 
šla hlavně po klient-
ských investicích.

Jaroslav Bukovský

Pětka největších domácích 
peněžních ústavů loni kli-
entům srazila 29,3 miliardy 
korun, tedy jen o necelých 
dvě stě milionů méně než 
rok předtím. Ačkoli tradiční 
zdroje bankovních poplatků 
tváří v tvář sílícímu zákaz-
nickému tlaku vysychají, vý-
sledovky velkobank zachrá-
nila burza. Výběr poplatků 
z klientských investic totiž 
strmě roste.

České spořitelně tak napří-
klad celkový příjem z poplat-
ků navázaných na vedení 
účtů, úvěry a platby kartami 
proti loňsku o 15 procent kle-
sl, poplatkové inkaso z kli-
entských obchodů s cennými 

papíry naopak o 12 procent 
vzrostlo. Právě spořitelna 
si přitom z tržního koláče 
českých poplatků uzmula 
nejvíce, a to přes deset mili-
ard korun.  

„Loňský výběr poplatků 
byl ovlivněn zejména vyšším 
příjmem z investičních 
produktů, což kom-
penzovalo pokles 
výnosu z tradič-
ních produk-
tů,“ potvrzuje 
i mluvčí 
ČSOB Pavla 
Hávová. Ban-
ka si tak loni 
přilepšila na 
poplatcích 
takřka o půl mi-
liardy korun. Více 
na poplatcích ale od 
klientů vybraly i Komerční 
banka nebo UniCredit.

„S klesajícími úroky 
na běžných depozitních 
produktech se klienti více 
zajímají o investování, objem 
investic nám tedy roste,“ 
říká Klára Pačesová z České 
spořitelny. 

Početnější investorská 
základna z řad klientů 

zároveň začíná banky 
lákat k myšlence, jak je lépe 
vytěžit. „V loňském roce 
jsme v případě investičních 
produktů mírně zvýšili 
vstupní poplatky,“ uvádí Petr 
Plocek z UniCredit, která si 
loni celkově přilepšila takřka 
o 300 milionů korun.

„V loňském roce na-
stal poměrně ma-

sivní příliv peněz 
do smíšených 

investičních 
fondů, z větší 
části se tak 
stalo prode-
jem těchto 

produktů 
v pobočkách 

bank. Pro ban-
kovní skupiny je 

to výnosově zajímavé, 
vedle vstupních poplatků 

inkasují jejich sesterské in-
vestiční společnosti pravidel-
né poplatky za správu,“ uvádí 
investiční analytik Partners 
Aleš Tůma. Podle něho nejsou 
v bankovních nabídkách vý-
jimkou konzervativní fondy 
s úrovní poplatků odpovída-
jící podstatně rizikovějšímu 
investičnímu profilu.

bankovní poplatky 
nemizí. stěhují se

Pět  
největších bank  

loni klientům srazilo   
na poplatcích 

29,3
miliardy korun, jen 
o necelých dvě stě  
milionů  méně než  

rok předtím. 

V druhém největším mexic-
kém městě Guadalajara zača-
ly jezdit nové trolejbusy, na 
jejichž výrobě se významně 
podílí Škoda Electric, jeden 
z největších světových vý-
robců trolejbusů. Pětadvacet 
vozů se montovalo v závodě 

DINA Camiones u hlavního 
města Mexico City. Škoda 
Electric dodala kompletní 
elektrovýzbroj. Hodnota za-
kázky se pro Škodu pohybuje 
kolem sta milionů korun.
„Trolejbusy jsou vybaveny 
dieselovým generátorem 

a mohou tak být nasazeny 
i mimo dosah trolejí, a to až 
do vzdálenosti 30 kilome-
trů, což se využívá hlavně 
při průjezdech tunely, při 
pravidelných záplavách a při 
výpadku elektřiny,“ řekl pro-
jektant Vladimír Říha. /čtk/

Mexičany vozí trolejbusy  
s vybavením Škody Electric
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KapaCity nEstačí. Nový provoz má doplnit sortiment litino-
vých prvků pro kanalizace a vodárenské soustavy.
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n Z rychle rostoucího 
globálního trhu tiská-
ren trojrozměrných 
předmětů si ukousne 
rovněž tuzemská sku-
pina YSoft. S novou 
průmyslovou tiskár-
nou DeeRed cílí na 
tržby nejméně ve stov-
kách milionů korun.

Daniel Novák

Jen rok a čtyři měsíce po 
investici technologické spo-
lečnosti YSoft do start-upu 
be3D uvádí společnost svou 
3D tiskárnu nazvanou Dee-
Red na globální trh. Zánovní 
výrobní hala v Kralupech 
nad Vltavou je připravená 
posílat do světa nejméně 
dvacet kusů měsíčně. „Po-
čítáme ale s růstem, jsme 
schopni kapacitu flexibilně 
navýšit zhruba čtyřnásob-
ně,“ řekl deníku E15 generál-
ní ředitel YSoft be3D David 
Miklas.

Cena jedné tiskárny troj-
rozměrných věcí začíná na 
pětadvaceti tisících eur. To 
znamená, že při plném vytí-

3D tiskárna jde do světa
praktické výuce. Prototypy 
s její pomocí již zhotovuje 
také dodavatel automobilek 
HBPO Czech.

Trh s trojrozměrným tis-
kem zažívá celosvětově velký 
rozmach. Podle výzkumné 
společnosti Context loni 
meziročně vyskočil o 35 pro-
cent. Poradenská firma 
Smithers Pira odhaduje, že 
v roce 2025 tento byznys 
globálně převýší 49 miliard 
dolarů, tedy osminásobek 
současného stavu. 

Pro YSoft, který se zamě-
řuje na dodávky inteligent-
ních tiskových řešení pro 
firmy všech velikostí, je pů-
sobení na mezinárodních tr-
zích každodenním chlebem. 
Společnost spoluvlastněná 
generálním ředitelem celé 
skupiny Václavem Muchnou 
má kromě Austrálie byznys 
na všech kontinentech.    

V rámci další expanze 
oznámil YSoft minulý týden 
také vznik vlastního inovač-
ního centra. V Brně v něm 
najde uplatnění kolem čtyři-
ceti vysoce kvalifikovaných 
odborníků. Jejich úkolem 
bude testovat nejnovější 
technologie v podnikovém 
prostředí.

n Zakázka zhruba za 
300 milionů korun se 
zatím týká padesáti 
vozů.

Jan Šindelář

V souvislosti se zapojováním 
ojetých rakouských vagonů 
do provozu na tuzemských 
kolejích přichystaly České 
dráhy pro železniční oprav-
ny zajímavou zakázku. Jde 
o takzvané periodické opravy, 
kterými musí každý vagon 
projít po ujetí přesně daného 
počtu kilometrů. Celkem pů-
jde o 127 oprav. Dráhy počítají, 
že za čtyři roky provozu za ně 
vydají přes 300 milionů korun.

Zakázka se zatím týká 
padesátky vagonů pro rych-
lost 200 kilometrů v hodině, 

které český dopravce koupil 
od Rakouských spolkových 
drah. Celkem dráhy od 
jižních sousedů převzaly 
v několika sériích 120 vago-
nů v provedení první i druhé 
třídy, některé jsou s dětským 
kinem, 13 vagonů je určeno 
pro převoz aut. Dopravce 
je nasazuje především na 
mezinárodní linky. 

„Zatím jsme u těchto vozů 
dělali vlastními silami přede-
vším opravy podvozků, nyní je 
ale třeba začít provádět velké 
vyvazovací opravy. Proto jsme 
vypsali veřejnou soutěž,“ uve-
dl mluvčí drah Radek Joklík.

Za opravy a údržbu svých 
vlaků platí dráhy ročně stov-
ky milionů korun. 

Dráhy vybírají firmu  
na opravu vagonů

Farmářské obchody loni 
sklidily 241 milionů
Síť farmářských obchodů 
Sklizeno loni zvýšila 
tržby o 61 procent na 
241 milionů korun. K růstu 
obratu pomohlo šest 
nových prodejen. Sklizeno 
otevřelo i  svou první 
restauraci.

Firmy mají větší zájem 
i o drobnější zakázky
Loni bylo vypsáno přibližně 
75 tisíc menších, takzvaně 
podlimitních veřejných 
zakázek. Jejich celková 
hodnota překročila podle 
odhadů 62 miliard korun. 
Zároveň se o více než 
třetinu zvedl zájem firem 
ucházet se o veřejné zakáz-
ky malého rozsahu. /čtk/

Dodavatelé elektřiny 
vymýšlejí nová lákadla
Dodavatelé energie nabí-
zejí domácnostem stále 
častěji bonus v podobě 
dalších služeb. Například 
ČEZ fotovoltaické elekt-
rárny na klíč, největší al-
ternativní dodavatel úvěry 
na úsporné spotřebiče. 
K nim se postupně přidá-
vají další. Více FinanCE.cz

Krátce

VElKé plány. Firma věří, že objem tržeb z prodeje 3D tiskáren 
DeeRed dosáhne ročně stamilionů korun.

žení se roční tržby původem 
brněnské firmy mohou jen 
z 3D tiskáren pohybovat ve 
vyšších stovkách milionů 
korun. „Naším cílem je stát 
se předním globálním doda-

vatelem kompletních řešení 
pro 3D tisk v segmentu vzdě-
lávání,“ dodal Miklas. 

Tiskárna najde uplatně-
ní mimo jiné v technicky 
zaměřených školách při 

Největší tuzemská sázková 
kancelář Tipsport, která je 
generálním sponzorem ext-
raligy a oficiálním sponzo-
rem reprezentace, koupila 
marketingovou agenturu 
BPA sport marketing. Ta je 
marketingovým partnerem 
extraligy více než dvě desít-
ky let, sedm let ve stejné ob-

lasti spolupracuje s Českým 
svazem ledního hokeje. „Vě-
řím, že finančním zázemím 
a důvěryhodností přispěje-
me k celkovému ekonomic-
kému oživení hokejového 
prostředí,“ uvedl předseda 
představenstva Tipsportu 
Vratislav Randa (na sním-
ku). /duk/  Více E15.cz

tipsport sílí v hokeji, 
koupil agenturu bpa
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České dráhy posílily od 
včerejška rychlíkovou linku 
Praha – Pardubice – Česká 
Třebová – Brno novým 
vlakem InterPanter od Škody 
Transportation. Do května by 
celou linku měly obsluhovat 
pouze nové vlaky. Půjde o první 
rychlíkový spoj plně obsloužený 
nízkopodlažními vozy. Dráhy si 
objednaly 14 InterPanterů, zatím 
jich mají deset. Za dodávku 
zaplatí 2,7 miliardy korun.

interpantery míří  
na rychlíky

http://energie.finance.cz/zpravy/finance/462112-zase-nova-lakadla-cim-dodavatele-elektriny-presvedcuji-zakazniky/
http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/tipsport-posilil-v-hokeji-koupil-agenturu-bpa-1275592
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n Skepse nákupních 
manažerů je další 
předzvěstí útlumu 
čínského průmyslu. 

Jaroslav Bukovský

Kapitáni čínské ekonomiky 
propadli nejhlubší skepsi za 
bezmála půl dekády. Hovoří 
o tom alespoň vývoj indexu 

šéfů nákupu firem PMI 
sestavený tamním statistic-
kým úřadem. Průmyslníci 
i manažeři firem podnika-
jících ve službách totiž na 
počátku března hodnotili 
svůj byznys nejhůře od listo-
padu roku 2011. Jde zároveň 
o sedmý po sobě jdoucí 
měsíc, kdy ostře sledovaný 
ukazatel nálady v čínské 
ekonomice propadl. 

Čerstvých 49 bodů indexu 
je pro průmysl předzvěstí 
dalšího útlumu aktivity. 
„Drajv čínské ekonomiky 
slábne překvapivě rychle,“ 
soudí Che Fan, analytik 
výzkumné agentury Caixin 
Insight Group. Kondici hos-
podářství odpovídá i vývoj 
zaměstnanosti. Podle dat 
Caixinu se totiž únor nesl ve 
znamení nejsilnějšího pro-

nálada v čínském byznysu 
padla na pětileté dno

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,797

Čína 1 3,800

Dánsko 1 3,627

EMU 1 27,055

Chorvatsko 1 3,547

Japonsko 100 22,003

Kanada 1 18,402

Maďarsko 100 8,722

Norsko 1 2,876

Polsko 1 6,227

Rusko 100 33,692

Švédsko 1 2,888

Švýcarsko 1 24,910

Turecko 1 8,434

USA 1 24,879

Velká Británie 1 34,764

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 1. 3. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 61,20 2,00

ČEZ 365,00 -0,54

Erste Bank 648,80 2,16

Fortuna 96,10 0,10

Kofola 465,00 0,00

KB 4838,00 4,24

NWR 0,08 14,29

O2 CR 253,00 -0,78

Pegas 719,90 0,85

Philip Mor. ČR 13 000,00 1,89

PLG 208,00 -0,48

TMR 631,60 0,00

Unipetrol 166,90 0,60

VIG 591,20 1,83

Celkový objem (v tisících korun) 397 293,87

Akcie na pražské burze 1. 3. 2016 

padu čínské zaměstnanosti 
za posledních sedm let. „Jde 
o součást masově zaváděné 
politiky nákladových škrtů, 
která ovládla čínské firmy,“ 
dodává Che. 

Blednoucí čínský hos-
podářský zázrak si žádá 
stále větší podporu autorit. 
Centrální banka tak od po-
čátku března znovu zmírnila 
své požadavky na bankov-

pracovních míst 
ubývá. Během února 
došlo k nejsilnějšímu 
měsíčnímu propadu 
čínské zaměstnanosti 
za sedm let.Fo
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ní rezervy, finančníci tak 
mohou nově využít zhruba 
o sto miliard dolarů více 
na úvěrování ekonomiky. 
„Domníváme se, že centrální 
banka bude v měnovém uvol-
ňování pokračovat a ještě 
během prvního pololetí sníží 
úrokové sazby,“ říká analy-
tička Raiffeisenbank Daniela 
Milučká. 

V zotavení čínské ekono-
miky zatím ani náhodou 
nevěří finanční trhy. Burza 
v Šanghaji je letos s 25pro-
centní ztrátou největším 
světovým akciovým pro-
padákem, přesto je stále 
ještě zhruba o třetinu dražší 
než na startu zmíněného 
roku 2011. Ze svého vrcholu 
v květnu loňského roku nic-
méně už čínské akcie ztratily 
40 procent hodnoty.

Čína loni zažila nejpoma-
lejší hospodářský růst za 
uplynulé čtvrtstoletí. Výkon 
ekonomiky klesl na léta 
neviděných 6,9 procenta, 
letošek by měl podle tržních 
očekávání nabídnout obrá-
zek ještě větší skepse. S tím 
souvisejí i plány veřejného 
sektoru na masové propouš-
tění ze ztrátových státních 
firem, během příštích tří let 
tak mají ze státních podniků 
odejít až tři miliony lidí.

Míra nezaměstnanosti 
v eurozóně v lednu třetí 
měsíc v řadě klesala. Snížila 
se na 10,3 procenta z pro-
sincových 10,4 procenta, 
a dostala se tak na nejniž-
ší úroveň od srpna 2011. 
Oznámil to statistický úřad 
Eurostat. V celé Evropské 
unii se nezaměstnanost 
snížila na 8,9 procenta, což 
je nejnižší úroveň od května 
2009. V prosinci její míra 
dosahovala devět procent.

Nejlepší situace v rámci 
EU panovala v Německu 
a v České republice, kde ne-
zaměstnanost od listopadu 

zůstává na 4,5 procenta, 
napsal také Eurostat. V Ně-
mecku, největší evropské 
ekonomice, nezaměstna-
nost klesla na 4,3 procenta.

Eurostat používá údaje 
Českého statistického 
úřadu, které se liší od čísel 
Úřadu práce ČR. Podle těch 
míra nezaměstnanosti 
v České republice v lednu 
stoupla na 6,4 procenta 
z 6,2 procenta v loňském 
prosinci, kdy také rostla.

Eurostat odhaduje, že 
v lednu klesla míra neza-
městnanosti ve 24 zemích 
unie. /čtk/  názory str. 13

nezaměstnanost  
v eurozóně klesla

Vývoj PMI v Číně

Pramen nbs

52

51

50

49

48
únor 2013 únor 2016

49,0

51,7

50,1



n Megalomanský pro-
jekt uprostřed pouště 
zahrnuje mrakodrapy, 
obří solární elektrár-
nu nebo variaci na 
Eiffelovu věž.

Tomáš Stingl

Dnes je tam jen poušť. Do 
sedmi let má vyrůst v půli 
cesty mezi současnou met-
ropolí Káhirou a Suezským 
průplavem nové hlavní 
město Egypta. Přemístí se 
do něj vládní úřady a až pět 
milionů obyvatel. Budou-
cí návštěvníky má Nová 
Káhira ohromit mrakodrapy, 
rozhlednou připomínající 
Eiffelovu věž nebo zábavním 
parkem čtyřikrát větším než 
Disneyland. Město má elek-
třinou krmit obrovská pláň 
solárních panelů zabírající 
90 kilometrů čtverečních.

Otázkou je, kdo mega-
lomanský projekt postaví 
a zaplatí. Původně měla být 
hlavním dodavatelem 
společnost Capital 
City Partners 
ze Spojených 
arabských 
emirátů. 
Nedávno ale 
Egypťané 
ohlásili, že 
mají s tímto 
developerem 
„finanční nesho-
dy“.

S Egypťany se proto 
nově dohodla korporace 
China Construction. Číňané 
se chtějí podílet nejen na 
stavbě Nové Káhiry, ale také 
na navazující průmyslové 
zóně u Suezského průplavu. 
„Obě strany se dohodly na 
spolupráci na více než  
15 projektech v energetice, 
dopravě a další infrastruk-
tuře,“ oznámil při lednové 

návštěvě Egypta čínský 
prezident Si Ťin-pching.

Investice do Nové Káhiry 
mají během prvních 

sedmi let dosáhnout 
45 miliard dolarů. 

Novou metropo-
li Egypt potře-
buje, protože 
Káhira praská 
ve švech. 
S aglomera-

cemi ji obývá 
už 18 milionů 

lidí, což z ní dělá 
nejlidnatější město 

Afriky. Do poloviny 
století má přitom počet oby-
vatel vzrůst až na 40 milio-
nů. „Současné hlavní město 
je už nesmírně přetíženo. 
Ulice jsou ucpané. Dostat se 
někam trvá velmi dlou-
ho,“ uvádí Tamer El-Sibai, 
vedoucí kanceláře agentury 
CzechTrade v Káhiře. 
více v dnešní příloze  
Český export

novou káhiru  
chtějí stavět Číňané
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Do výstavby  
půjde

45 
miliard

dolarů během  
prvních sedmi  

let. 

Majitel NYSE zvažuje 
převzetí londýnské burzy 
Společnost Intercontinen-
tal Exchange, která vlastní 
newyorskou akciovou 
burzu NYSE, uvažuje o na-
bídce na převzetí Londýn-
ské akciové burzy LSE. Ta 
už přitom jedná o spojení 
s německým burzovním 
operátorem Deutsche 
Börse. Cena akcií LSE včera 
prudce stoupla. více e15.cz

Soud: iPhone smí  
být nedobytný 
Newyorský soud rozhodl, 
že americká vláda nemůže 
nutit společnost Apple, aby 
poskytla Federálnímu úřa-
du pro vyšetřování přístup 
k údajům zablokovaným 
v telefonu iPhone. Apple 
podle soudu není povinen 
pomáhat vyšetřovatelům 
proti své vůli. 

Fidesz prosadil sporný 
zákon o centrální bance 
Maďarský parlament 
schválil zákon, který tamní 
centrální bance umožní 
omezit přístup k povinně 
zveřejňovaným údajům 
o fungování svých obchod-
ních součástí a nadací. 
Podle maďarského úřadu 
na ochranu dat je předpis 
v rozporu s ústavou. 
 

Honeywell se vzdal 
United Technologies 
Americký průmyslový kon-
glomerát Honeywell stáhl 
nabídku na převzetí konku-
renční United Technologies, 
kterou chtěl získat za  
90,7 miliardy dolarů. Firma 
krok zdůvodnila neochotou 
United Technologies, která 
se obává nesouhlasu regu-
lačních úřadů, o spojení 
jednat.  více e15.cz

Krátce

domov pro miliony. Do nového centra se mají přestěhovat vládní úřady, ale také pět milionů 
obyvatel. Současná Káhira je přeplněná lidmi a infrastruktura již nestačí. 

Fo
to

 p
ro

fim
ed

ia
.c

z

Zdeněk Pečený

Průzkum nalezišť plynu 
a ropy v Severním moři 
mezi Skotskem a Norskem 
se téměř zastavil. Nízké ceny 
ropy si vybírají daň mezi tě-
žaři, kterým se na některých 
polích nevyplatí těžit a ve 
snaze ušetřit téměř zastavili 
průzkumné vrty.

Zpráva těžařské asociace 
Oil and Gas UK uvádí, že po-
čet průzkumných vrtů letos 
klesl na pouhých osm. Loni 
jich bylo 13 a v roce 2008 
dokonce 40. Firmy v Sever-
ním moři letos utratí jen 
miliardu liber oproti osmi-
miliardovému průměru za 
poslední roky.

Zpráva asociace uka-
zuje, že první a největší 
obětí rychlého pádu ceny 
ropy byl právě průzkum 
nových nalezišť. Těžební 
firmy varují, že při pokra-
čování tohoto stavu budou 
ztraceny miliardy barelů 
ropy, které budou uvězněny 
v uzavřených vrtech bez 
infrastruktury a schopnosti 
je vytěžit. 

„Aktivita upadá. Součas-
né plány firem počítají s vy-
těžením 6,3 miliardy barelů 
ropy, potom ale přijde velký 
propad,“ uvedla Deirdre 
Michieová, generální ředi-
telka Oil and Gas UK. Zprá-
va dodává: „Firmy se snaží 
osekat všechny výdaje, aby 
přežily ve světě ropy za  
30 dolarů.“ Téměř polovina 
těžebních vrtů v Severním 
moři je nyní podle asociace 
ztrátových.

Situace v Severním moři 
není výjimečná. Analýza 
Goldman Sachs varuje, 
že globálně se oddálení či 
přímo rušení týká ropných 
projektů za bilion dolarů. 
Ropná pole v Severním 
moři ale trpí více než 
kdekoliv jinde na světě, 
protože tamní těžba je 
mimořádně nákladná a při 
nízkých cenách ropy se 
přestává vyplácet. Michie-
ová proto chce, aby britská 
vláda upustila od vyššího 
zdanění těžařských firem, 
které platí sazbu 30 pro-
cent místo standardních 
dvaceti. 

průzkum ložisek  
v severním moři 
skomírá

http://zpravy.e15.cz/burzy-a-trhy/zahranicni-akcie/zacina-bitva-o-londynskou-burzu-krome-nemcu-ma-zajem-i-majitel-nyse-1275704
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/honeywell-stahl-nabidku-na-prevzeti-united-technologies-konkurent-nemel-zajem-1275737


Jak přepychové vozy 
(Maserati Levante) či 
prémiové (Audi Q2), ale 
i ty pro masový trh (Seat 
Ateca) jasně ukázaly posun 
švýcarského autosalonu. 
Koncept velkého sedmimíst-
ného sportovně užitkového 
vozu ve světové premiéře 
představila i Škoda (Vision 
S). O faceliftech stávajících 
modelů (například Peugeot 
2008 nebo Opel Mokka) ani 
nemluvě. 

Ovšem nebylo divu, že se 
tyto vozy v Ženevě objevily 
v takovém množství. V Evro-
pě se podle JATO Dynamics 
prodeje esúvéček a crossove-
rů loni zdvihly o 22 procent 

na 3,05 milionu aut. A zájem 
stále trvá. 

Automobilky si tak mohou 
jen mnout ruce. Je to pro ně 
skvělý byznys. Z každého 
vozu „na vyšším podvozku“ 
mají vyšší zisky. Zákazníci 
jsou ochotni si za ně připlatit 
– a to i přesto, že nabízejí čas-
to méně místa a skoro vždy 
horší jízdní vlastnosti než 
třeba „obyčejné“ hatchbacky. 

V Ženevě se letos představilo 
na 120 světových a evropských 
premiér. Přehlídky se účastní 
na 200 vystavovatelů a opět se 
očekává až 700 tisíc návštěv-
níků. Přijeli i představitelé 
automobilového byznysu. 

Rozruch vzbudilo inter-
view, které zde poskytl BBC 
generální ředitel koncernu 
Volkswagen Matthias Müller. 
Řekl, že 6,7 miliardy eur 
(181,3 miliardy korun), které 

dala automobilová skupina 
ve třetím čtvrtletí stranou na 
úpravu vozidel vybavených 
problémovým softwarem, by 
nemuselo stačit.  

To jeho podřízený, nový šéf 
Škody Auto Bernhard Maier 
přišel s optimističtějším 
prohlášením pro fanoušky 
značky. V Ženevě řekl, že 
mladoboleslavská automo-
bilka představí svůj první 
hybridní automobil, bude to 
Superb současné generace. 
Bude to plug-in hybrid, tedy 
vůz připojitelný do elektric-
ké zásuvky. 

Zdrženlivější však byl 
ohledně elektromobilů. Vše 
záleží na bateriích, které by 
bylo možné použít. „Chce-
me využít synergií v rámci 
koncernu,“ řekl.

Autor je spolupracovníkem redakce

| 8 | téma AutosAlon v Ženevě

Sláva již nepatří  
pouze sporťákům
n Ženevská motoristická přehlídka se pyšní tím, že právě 
zde zažívají světové premiéry supersporty a luxusní 
automobily. Letos k nim na výstavišti Palexpo na dohled 
od Ženevského jezera přibyly ve značném množství  
i vozy SUV a crossovery. 

aUdi Q2. Auto pro mladé, tak nazval novinku německé značky 
v Ženevě její šéf  Rupert Stadler. „Bylo speciálně postavené pro 
ně,“ řekl. Proto je doslova nabité informačními, zábavními a asis
tenčními systémy. Hotspot WLAN umožňuje připojení přenosných 
koncových zařízení k internetu. Zákazník může také využívat inter
netové služby Audi connect prostřednictvím systému MMI touch. 
Malé SUV bude nabízeno s třemi benzinovými, třemi dieselovými 
motory o výkonu od 85 kW (116 k) do 140 kW (190 k). V Evropě se 
začne prodávat na podzim. 

Lamborghini Centena-
rio. Automobilový dravec už 
k mání není. Bude postaveno 
pouze 40 těchto vozů – 20 kupé 
a 20 roadsterů – a všechny již 
s předstihem zakoupili fandové 
značky. Uvádí se, že jedno za 
2,5 milionu dolarů (61,2 milionu 
korun). O pohon supersportu 
postaveného na oslavu sta let 
od narození zakladatele ikonic
ké značky se stará 6,5litrový 
dvanáctiválec z Aventadoru 
naladěný na 770 koní (566 kW). 
Poháněná jsou všechna kola, 
specialitou je natáčecí zadní 
náprava. Auto zrychlí z 0 na 
100 km/h za pouhé 2,8 sekundy 
a jede přes 350 km/h.

Jaroslav  
Matějka

stranu připravil
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Škoda  
ViSion S. 
Tahle desig
nová studie 
je předobra
zem nového 
velkého SUV, 
který se začne 
sériově vyrábět 
na konci roku. 
V Ženevě je 
vystavena 
v hybridní 
verzi. Pohání ji 
benzinový čtyř
válec 1,4 TSI, 
který doplňují 
dva elektromo
tory v převo
dovce a u zadní 
nápravy. 
Elektromotory 
tak zajišťují 
pohon 4x4. 
Cena nového 
sedmimístného 
vozu, jehož 
finální jméno 
ještě nebylo 
zmíněno, by 
se měla rovnat 
cenám modelu 
Superb. 

bUgatti Chiron. Tahle raketa na kolech je ještě rychlejší, než byl její předchůdce 
Veyron. Rychlost má elektronicky omezenu na 420 km/h, z „nuly na sto“ akceleruje 
za méně než 2,5 sekundy. Pod kapotou skrývá upravený motor o výkonu 1479 koní. 
Bez daně bude stát 2,6 milionu dolarů (63,7 milionu korun) a bude vyrobena jen 
omezená série 500 kusů. První vozy budou dodány majitelům na podzim, třetina 
z nich již je objednána. Až budou všechny prodány, koncern Volkswagen, kterému 
Bugatti patří, získá minimálně 31,8 miliardy korun.

maSerati LeVante. Jedna z nejočekávanějších novinek autosalonu, první 
vůz SUV italské značky. Tenhle rival Porsche Cayenne působí okázale až aro
gantně. Jméno Levante bylo inspirováno silným severním italským větrem. Pod 
kapotou luxusního sportovního vozu je na výběr vidlicový tříválcový šestiválec 
biturbo od Ferrari o výkonu 430 koní anebo dvě naftové verze se šestiválcem. 
Vůz dosahuje maximální rychlosti 260 km/h, má inteligentní pohon všech kol Q4 
a základní cena je 1,8 milionu korun. V Evropě se začne prodávat ještě letos.
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n Francouzské pří-
stavní město se chce 
zbavit většiny táboří-
cích běženců.

Marian Hronek

Francouzi se rozhodli zrušit 
proslulý utečenecký tábor 
u přístavního města Calais 
přezdívaný Džungle. Vystě-
hování lidí a demolice laby-
rintu skromných obydlí má 
probíhat v několika etapách 
až do konce března.

To, co úřady nazývají 
humanitární operací, se ale 
u obyvatel tábora nesetkalo 
s nejmenším pochopením. 
Někteří své provizorní 
přístřešky odmítali opustit 
a jiní po demoličních četách 
házeli kamením.  

Živelně rozšiřující se tá-
bor, který se stal dočasným 
domovem zhruba čtyř až 
pěti tisíc uprchlíků, se úřady 
rozhodly zrušit s odůvodně-
ním, že pro lidi nepředsta-
vuje důstojné a hygienické 
bydlení. Místo stanů město 
nabízí lidem z Džungle pře-
pravní kontejnery upravené 
k obývání nebo přesun do 

uprchlických zařízení jinde 
ve Francii. Další možností 
je požádat o azyl, což ale 
pro migranty znamená 
konec snů o cestě do Velké 
Británie. 

Vyklízení tábora za-
čalo v pondělí a vyvolalo 
u mnohých obyvatel obavy 
hraničící s panikou. Lidé se 
bránili likvidaci svých obyd-
lí například tím, že se usadili 
na jejich střechách. Jiní zvo-
lili aktivní odpor a kromě 
vrhání kamenů po dělnících 
také zapalovali své stany. 
Do protestů se zapojili také 
francouzští a britští aktivis-
té. Policie proti agresivním 
jedincům použila slzný plyn 

a dělníky chránily nepro-
stupné policejní kordony.

Včera se situace postupně 
zklidnila, i když aktivisté 
informovali o násilném 
odvozu některých tvrdošíjně 
se bránících obyvatel tábora. 
Zprávy hovoří o skupinkách 
rozhořčených uprchlíků, 
kteří svoji frustraci ventilo-
vali blokádou dálnice.

„Už v neděli v táboře z kon- 
tejnerových ubikací zbývalo 
jen asi 140 volných míst 
a včera byl přistaven jediný 
autobus, takže si nejsem 
jistý, kam se předpokládá, 
že ti lidé půjdou,“ řekl Nico 
Stevens z neziskovky Help 
Refuge britskému Guardianu.

Uprchlíci v Calais 
vzdorují deportaci

Téměř 132 tisíc lidí se v prvních dvou měsících letošního roku dostalo 
přes Středozemní moře do Evropy, z toho 122 637 dorazilo přes 
Egejské moře do Řecka. Podle Úřadu vysokého komisaře OSN pro 
uprchlíky to je víc než za celou první polovinu roku 2015. Cesta přes 
moře letos stála život 410 osob. Úřad varuje, že Evropa je na pokraji 
humanitární krize, za kterou si převážně může sama. Řecko podle něj 
nemůže situaci zvládnout samo a je naprosto zásadní, aby státy EU 
uskutečnily program přesídlování uprchlíků podle kvót, na nichž se 
dohodly v loňském roce. Proti plánu přerozdělení 160 tisíc běženců se 
staví hlavně země visegrádské čtyřky včetně ČR.     názory str. 12

Podle oSn je zásadní, 
aby země EU přistoupily na kvóty

DžUnglE hoří. Dokud francouzské úřady bouraly jen prázdné přístřešky, byl v calaiském táboře 
zvaném Džungle poměrně klid. Emoce i inventář vzplály v okamžiku, kdy došlo na příbytky plné lidí.
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Pomáhají Sobě. Rusko, Írán i libanonský Hizballáh v Sýrii 
nebrání nás, ale sebe. Tak vidí Asad mezinárodní pomoc.
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Syrský prezident Bašár 
Asad nabízí ozbrojené 
opozici amnestii výměnou 
za to, že složí zbraně. Její 
bojovníci by tak měli mož-
nost se vrátit k „normální-
mu životu“, řekl včera pro 
německou televizi ARD.

Zastavení bojových akcí 
v rámci příměří, které za-
čalo platit v sobotu, označil 
Asad za záblesk naděje. „Se-
hrajeme svou roli, aby celá 
ta věc fungovala,“  prohlásil. 
Sýrie podle něj není v sou-
časnosti zcela svébytná, což 
je důvod, proč potřebuje 
vojenskou pomoc Ruska, 
Íránu a libanonského hnutí 

Hizballáh. „Nepřišly bránit 
nás, ale sebe,“ podotkl.

Syrská státní média 
z rozhovoru citovala, že se 
Asadova armáda zdržela 
reakcí na údajné případy 
porušení příměří ze strany 
povstalců, a to proto, aby 
dala šanci dohodě o pří-
měří. „Teroristé porušují 
dohodu od prvního dne,“ 
tvrdil Asad.

Ve více než půlhodino-
vém interview nepadlo jedi-
né slovo o Asadově možném 
odchodu z prezidentské 
funkce, jak stále požaduje 
umírněná opozice. /čtk/
 Sledujte E15.cz

asad nabízí amnestii 
za složení zbraní

Usáma bin Ládin v závěti 
myslel hlavně na džihád
Někdejší vůdce teroristické 
sítě al-Káida Usáma bin 
Ládin ve své závěti určil, že 
většina jeho majetku v hod-
notě 29 milionů dolarů má 
být vynaložena na svatou 
válku ve jménu Alláha. 
Vyplývá to z dokumentů 
zajištěných v květnu 2011 
během operace, při níž byl 
bin Ládin v Pákistánu zabit. 
Dokumenty včera odtajnily 
americké úřady.

Bulhaři jezdí na benzin 
pocházející od IS

Na čerpacích stanicích 
v Bulharsku se prodává 
benzin pocházející od 
hnutí Islámský stát, jež se 
zmocnilo rozsáhlých území 
s rafineriemi v Sýrii a Iráku. 

Po celém Bulharsku v po-
sledních dnech probíhají 
rozsáhlé kontroly benzino-
vých pump. Úřad pro boj 
s organizovaným zločinem 
a tajná služba DANS potvr-
dily, že v Sofii a v dalších 
15 oblastech probíhají spe-
ciální prověrky ve více než 
padesáti obchodních objek-
tech. Víc zatím nesdělily.

Německý ústavní soud 
znovu řeší zákaz NPD 
Německý ústavní soud 
zahájil jednání o zákazu 
krajně pravicové Národ-
ně demokratické strany 
Německa (NPD). Žádost 
o zákaz podala Spolková 
rada, v níž zasedají zástupci 
vlád spolkových zemí. 
Podle nich NPD ohrožuje 
demokratické uspořádání 
státu. Úsilí o zákaz strany 
v roce 2003 neuspělo. /čtk/

Krátce
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Jaroslav Matějka

Až dosud se osvědčil pře-
devším jako hlavní postava 
losování evropských pohárů, 
ozvaly se okamžitě po jeho 
zvolení hlasy mnoha kritiků. 
Bude na to mít? Šéfovat Me-
zinárodní federaci fotbalo-
vých asociací?

Pětačtyřicetiletý Švýcar 
Gianni Infantino žil dlouho 
ve stínu Michela Platiniho. 
Dominantní Francouz byl 
nepřehlédnutelný, budil 
pozornost, zato spolehlivý 
úředník Infantino byl vedle 
něho neviditelný. To se jistě 
hodilo, když zastával post 
generálního sekretáře UEFA, 
evropské organizace fotbalu. 

Ovšem když Platiniho, 
jasného kandidáta staré-
ho kontinentu na místo 
světového prezidenta, 
spláchla úplatkářská aféra 
(dostal zákaz šest let působit 
v kopané), bylo třeba rychle 
nalézt vhodného kandidá-
ta. A nenápadný Infantino, 

který ovládá šest jazyků, 
se stal překvapivě prvním 
náhradníkem.    

Bez SkrUPULí 
FIFA a peníze jedno jsou. 
V tom špatném slova smyslu 
to potvrdil v letech minulých 
její dlouholetý šéf Švýcar 
Sepp Blatter. Za jeho panová-
ní bylo od roku 1998 možné 
všechno. Fotbaloví baroni si 
užívali sladký život. A mož-
ná se měli ještě lépe než ti 
drogoví.  

Vše se provalilo před něko-
lika měsíci. Tušil něco vystu-
dovaný právník Infantino? 
Musel, zastával až příliš 
vysoký post. Nikdy se však 
neozval, vždy se choval jako 
loajální úředník. Kryl záda 
Platinimu (a tím samozřej-
mě i sobě). 

V minulých týdnech však 
předvedl skvělé představení. 
Když bylo jasné, že éra Blat-
tera a Platiniho končí, rychle 
se loni na podzim odpoutal 
od všech kolem sebe. A jeho 

Učenlivý žák 
gianni infantino  
n Z reproduktorů zaznělo jméno 
Infantino a holohlavý muž na židli 
lehce zavrávoral. Pak se na chvíli 
schoval v objetí vedle sedícího 
delegáta. Právě byl zvolen nový šéf 
světového fotbalu. Jeden z nejméně 
pravděpodobných. 

manévr ocenili všichni pro-
třelí fotbaloví funkcionáři. 
Zahrál to totiž jako hvězda 
největší Ronaldo. Ve vlastní 
prospěch. 

PeNězI NeUrazíš
Infantino ukázal, že byl 
učenlivým žákem nejen 
Blattera (byť s ním ho nic ne-
svazovalo) a Platiniho, ale 
i skvělým odchovancem 
systému nabízejícího 
ve Švýcarsku zázemí 
a servis mnoha mezi-
národním sportovním 
organizacím. 

Nikdy se necho-
val jako funkcionář 
šplhající lopotně na 
vrchol. Ne, vždy byl 
administrátor, pan 
čistý v pozadí. Ale 
když se naskytla pří-
ležitost, vystartoval 
po ní. Před volbou 
obletěl jako lídr 
evropské kandidatury 
několikrát celý svět, 
setkal se s těmi nejdůleži-
tějšími lidmi kopané. 

Jeho profesionálně zpraco-
vaný manifest neopomněl 
jediné správné téma: 
absolutní 
transparent-
nost, dobré 
řízení, podporu 
reformám. A samo-
zřejmě peníze získané 
za prodej televiz-
ních práv světové-
ho šampionátu. Ty 
byly v centru všech 
jeho úvah a jednání. 
Dobře věděl, že na to jedi-
né fotbaloví baroni slyší.      

Každé fotbalové asociaci 
ve 209 zemích bylo přislí-
beno pět milionů dolarů, 
zatímco každému ze šesti 
kontinentálních uskupení 
40 milionů dolarů; další čtyři 
miliony dolarů pro regio-
nální mládežnické turnaje. 
A nesmělo se samozřejmě 
zapomenout ani na delegáty, 
kteří přiletěli do Curychu 
volit – jeden milion dola-
rů na cestovní výlohy. 
Mazaný Infantino přišel 
také s myšlenkou, na 
kterou slyšely hlavně 
menší fotbalové asociace. 
Rozšířit počet účastníků 

mistrovství světa z 32 na 40. 
S tímhle převálcoval všechny 
včetně favorizovaného šaj-
cha Salmána bin Inbrahíma 
Chalifa. 
A teď už zbývá jen maličkost 
– sliby splnit. „Jestliže chce 
naplnit svůj manifest, očistit 
kopanou a přitom nakrmit 
fotbalové magnáty, tak ho 
čeká ohromný úkol,“ napsal 
deník The Guardian.  

LíSavý hLaS ze Strahova
Infantina volil i nejmocnější 
muž českého fotbalu 
Miroslav 
Pelta 

sedící na dvou židlích – před-
sedy tuzemské asociace, jež 
má sídlo na pražském Stra-
hově, a šéfa prvoligového 
klubu FC Jablonec. Kdysi po 
znovuzvolení kontroverzní-
ho Blattera pro deník Sport 
řekl ne bez nádechu obdivu: 
„Viděl jsem demonstraci jeho 
síly. Kdo umí, ten umí.“

A pro Radiožurnál teď ko-
mentoval volbu dosavadního 
outsidera Infantina takto: 
„Teď přijde nová doba, kdy 
bude transparentní absolut-
ně všechno, protože nikdo se 
nebude chtít vrátit k tomu, 
kdy byl fotbal podezřívaný. 
Myslím, že začíná nová éra 

světového fotbalu, je to 
krok správným směrem 

a fotbal si to zaslouží.“ 

Autor je 
spolupracovníkem 
redakce

Narodil se 23. března 1970 v malém švýcarském •	
městě Brig. Má švýcarské a italské občanství. 

Vystudoval práva na Freiburské univerzitě.•	

Od roku 2000 působil v Unii evropských fotbalových •	
asociací (UEFA), jejím generálním sekretářem se stal 
v roce 2009.

Na mimořádném volebním kongresu Mezinárodní federace •	
fotbalových asociací (FIFA) konaném 26. února 2016 v Curychu se 
stal devátým prezidentem této organizace. 

Mluví plynně italsky, francouzsky, německy, dorozumí se anglicky, •	
španělsky a arabsky. 

Je ženatý, jeho manželka Leena Al Ashqar pochází z Libanonu.  •	
Mají spolu čtyři děti.

gianni 
infantino (45)



Koaliční  
berany,  
berany duc
Kampaň ČSSD před kraj-
skými volbami vymezující 
se vůči koaličnímu partne-
rovi Babišovi je něco, co je 
v politice běžné a zažili jsme 
to mnohokrát. V nedávné 
minulosti třeba při stře-
tech ODS a TOP 09. Ministr 
financí však ublíženě pění. 
Po konfliktu kolem novely 
zákona o střetu zájmů, který 
má zakázat do budoucna 
ministrům vlastnit firmy, 
je to další projev značného 
vnitrokoaličního napětí.

Těžko říci, nakolik je An-
drej Babiš skutečně rozčíle-
ný a nakolik jde o chladný 
kalkul, který může směřovat 
až k rozbití vlády. Sněmovní 
volby jsou příští rok a už 
nyní by si hnutí ANO mělo 
vyjasnit, co bude jeho voleb-
ním tahákem. Ono už legen-
dární „všetci kradnú“ totiž 
po letech vládnutí není moc 
na místě. A proto je velmi 
lákavé postavit se do pozice 
idealistického otloukánka, 
kterého se všichni kradoucí 
politici ze všech tradičních 
stran pokoušejí ze všech 

sil zbavit, aby je nemohl 
klepat přes prsty. Na tom by 
se u stále frustrovaných Ba-
bišových voličů dalo asi ještě 
něco uhrát. Zvláště když 
nějaký pozitivní program, 
natož hmatatelný výsledek 
vládnutí ANO se hledá jen 
velmi těžko.

Zákon o střetu zájmů 
přitom Babišovi až tak 
moc nevadí. Ono se nikde 
na světě nepodařilo úplně 
dobře oddělit miliardářské 
politiky od jejich firem, 

i když se na to používají 
třeba svěřenské fondy, kde 
skutečného vlastníka načas 
nahradí správce fondu 
a tváří se, že mezi politikem 
a jeho byznysem je čínská 
zeď. Ale vypadá to přece jen 
civilizovaněji než současná 
trochu orientální varianta. 

Babiš je nepochybně 
připraven na takové řešení 
přistoupit. Jemu ale mnohem 
více vadí, že se o tom mluví, 
protože to poškozuje jeho 

pracně a z ničeho budovanou 
image protikorupčního bijce. 
Uvažovat o shození vlády 
a využití „štvanice na Babi-
še“ jako volebního programu 
tak není od věci a šéf ANO to 
jistě zvažuje.

Má to ale háček nebo spíše 
pořádný hák. Volební poten-
ciál ANO se ani přes veške-
rou snahu nedaří protlačit 
nad třicet procent. To je ale 
nezbytné, pokud má být ANO 
po volbách stranou, kterou 
nebude možné při vytváření 
vlády obejít. Protože jinak 
se Babišův koaliční potenciál 
limitně přiblíží koaličnímu 
potenciálu Jiřího Paroubka 
po vítězných volbách v roce 
2006. A partaj Agrofertu 
se ocitne v opozici, což by 
byl pro firmu pořádný malér. 
Například by se začaly zase 
opravovat pravidla dotací 
tak, aby pomáhaly malým 
a středním podnikům spíše 
než největším koncernům. 
Také by asi vylítali manažeři 
blízcí Agrofertu ze státních 
firem, které svou obchodní 
aktivitou zásadně ovlivňují 
ziskovost Babišova impéria.

A tak asi ještě párkrát 
proběhne nějaké to berany, 
berany duc mezi premiérem 
a jeho ministrem financí. Ale 
nic podstatného se nestane, 
protože Bohuslav Sobotka 
dobře ví, kam až může zajít. 
A socialisté určitě o před-
časné volby nestojí, když 
vláda takřka stoprocentně 
plní právě jejich volební 
program.

Komentář

Pavel Páral

Volební potenciál 
ANO se nedaří dostat 
nad 30 procent. Bez 
toho se ale Babišův 
koaliční potenciál 
blíží potenciálu Jiřího 
Paroubka po vítězství 
v roce 2006. 
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 Aktivismus hrstky násilných 
extremistů nic nezmění. Operace 
bude pokračovat v klidu,

řekl o likvidaci části 
uprchlického tábora v Calais 
francouzský ministr vnitra 
Bernard Cazeneuve 
str. 10
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Glosa

Nejslabší článek EU
Řecko bude podle mínění slovenského premiéra v nynější 
uprchlické krizi pravděpodobně obětováno. Robert Fico 
sice neupřesnil, co si pod obětováním představuje, vyvodit 
to ale lze z jeho tvrzení, že Atény nesplnily úkoly, jež dosta-
ly od EU loni v létě, pokud jde o zvládání přílivu utečenců. 

O laxnosti Řeků při ochraně vlastních hranic a řádné re-
gistraci migrantů už toho bylo řečeno dost. Kritikou a sil-
nými slovy nešetří hlavně politici zpoza těch hraničních 
čar, na nichž se nehromadí migranti. Občas je proto dobré 
si připomenout, jak se na počínání unijních zemí, jimž 
se migrační vlna vyhýbá, dívají ostatní. Rozhodně nesou-
hlasí s jednostrannými kroky. Jedním z nich je uzavření 
hranic mezi Řeckem a Makedonií. Balkánské státy po něm 
z pochopitelných důvodů radostně skočily, migraci to ale 
neřeší. Spíše vyvolává otázku, koho nakonec nejsilnější 
státy EU označí za nejslabší článek svazku.
 Jana Havligerová

Abys dosáhl toho, po čem toužíš, nejdříve si vytvoř  
seznam smysluplných dílčích cílů. Pak vytvoř dynamický  
plán činností a toho se drž s maximálním úsilím. Když  
to nezabere, prostě řvi a ukazuj.



n Tuzemský trh práce 
je ve výtečné kondici. 
Ta se ale kvůli mnoha 
skrytým problémům 
může snadno a rychle 
stát minulostí.

Lukáš Kovanda

Těžko budeme v Evropské 
unii hledat zemi s nižší 
mírou nezaměstnanosti, 
než má Česko. Aktuálně je 
to jedině Německo. Těžko 
budeme hledat také zemi 
s nižším podílem sektoru 
služeb na celkovém výkonu 
ekonomiky. Aktuálně je to 
jedině Rumunsko. Že to 
spolu nesouvisí? To není tak 
docela pravda.

Překvalifikovaní
Vysoký podíl sektoru služeb 
je klíčovým rysem hospodář-
sky vysoce vyspělé ekono-
miky. Sektor služeb – kromě 
toho, že méně zatěžuje 
životní prostředí než země-
dělství, těžba nebo průmysl 
– především podněcuje růst 
vzdělanosti, ze kterého těží 
celá společnost. 

Právě ve službách se to-
tiž v průměru uplatňují 
kvalifikovanější pracovníci 
než v zemědělství, těžbě či 
průmyslu. Podle jedné z loň-
ských publikací OECD přetr-
vává v Česku nejvyšší 
míra překvalifiko-
vanosti v celém 
hospodářsky 
vyspělém 
světě. Zásad-
ním důvo-
dem tohoto 
nelichotivého 
prvenství je to, 
že vysokoškol-
ští absolventi 
z důvodu relativně 
slabě rozvinuté sféry 
služeb nezískávají na trhu 
práce uplatnění odpovídající 
jejich kvalifikaci. 

Takže ano, míra nezaměst-
nanosti je v České republice 
skutečně velmi nízká, lidé 
nějaké zaměstnání nakonec 
zpravidla nacházejí. Jenže 
jen poměrně malá část z nich 
– menší než v jakékoli jiné 
ekonomicky vyspělé zemi 

– je se svým zaměstnáním 
opravdu spokojena. To je 
zásadní problém skrytý 
za jinak moc hezkým údajem 
českých statistiků o míře 
nezaměstnanosti. A není 
bohužel jediný.

ani nákuPní taška
Ten další je už celkem 
obehranou písničkou. To 
však neznamená, že ztrácí 
na významu. Naopak. Po-
měrně vysoká 
závislost české 
ekonomiky 
na průmys-
lové výrobě 
– v prvé řadě 
automo-
bilové – je 
potenciálním 
rizikem blízké 
budoucnosti. 
Dvacátá léta 
tohoto století 
budou podle 
všeho dekádou 
soumraku 
tradičního 
automobilové-
ho průmyslu. 
Už nyní jsme 
svědky citel-
ného poklesu 
cen baterií do elektromobilů 
a rapidního rozvoje sdílené 
ekonomiky právě i v oblas-
ti automobilové přepravy 
(Uber a další). Probíhá nebo 
se alespoň chystá omezování 

automobilového pro-
vozu v řadě (nejen) 

velkých evrop-
ských měst 

jako Hamburk, 
Milán či třeba 
Oslo. Leckde 
vidíme růst 
daňového 

zatížení moto-
rových vozidel 

a jejich provozu. 
Auto přestává být 

statusovým zbožím. 
S boomem služeb, jako je 
Rohlík.cz nebo Koloniál.
cz, navíc klesá i význam 
automobilu coby „nákupní 
tašky“. V době rozmachu 
chytrých telefonů a tabletů 
si také lidé stále zřetelněji 
uvědomují, že třeba při cestě 
z Prahy do Brna mohou 
v autobusu či ve vlaku 
celkem pohodlně pracovat 

– a ušetřit tak čas –, zatímco 
za volantem vozu pocho-
pitelně zdaleka tolik práce 
neudělají. 

Když připočteme obec-
nější trendy typu rostoucí 
urbanizace nebo odkládání 
založení rodiny a související 
rozmach fenoménu „mama-
hotelů“, nepřekvapí, že svě-
tová poptávka po automobi-
lech má svůj vrchol za sebou. 
Například ve Spojených 

státech nastal 
tento vrchol 
zhruba v polo-
vině minulého 
desetiletí. Ale 
vrchol motori-
zace za sebou 
mají i mnohé 
další hospo-
dářsky vyspělé 
země. 

Dlouhodobé 
oslabová-
ní světové 
poptávky 
po tradičních 
automobi-
lech je proto 
nevyhnutelné. 
Je tedy docela 
dost riskant-
ní, že česká 

ekonomika jako celek i její 
trh práce zůstávají na tomto 
druhu produkce stále tolik 
závislé. Vždyť jak na celko-
vé průmyslové výrobě, tak 
na celkovém objemu exportu 
se automobilová výroba 
podílí takřka z celé jedné 
čtvrtiny. 

Česko ve 20. století
Těžko budeme v Evropské 
unii hledat zemi s vyšším 
počtem vyrobených aut 
v přepočtu na jednoho oby-
vatele. Aktuálně je to jedině 
Slovensko. Český průmysl 
přitom vedle automobilek 
táhnou i další „segmenty 20. 
století“, například výroba 
lokomotiv a železničních 
vozidel, což situaci výhle-
dově samozřejmě dále spíše 
zhoršuje. 

Současná výborná kondice 
tuzemského trhu práce 
tak může být docela rychle 
minulostí. 

Autor je hlavním ekonomem  
společnosti Roklen

Čeští vysokoškolští 
absolventi kvůli 
slabě rozvinutému 
sektoru služeb 
nezískávají na trhu 
práce uplatnění 
odpovídající jejich 
kvalifikaci. To 
ostatně potvrzují 
i žebříčky z dílny 
OECD.

Automobilová výroba  
tvoří v Česku skoro

čtvrtinu
celkové průmyslové  
výroby i celkového  

exportu.
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To víme, že stát 
není firma, ale dá se 
řídit jako firma. Já 
ministerstvo řídím 
jako firmu, a proto 
mám výsledky,

Kontrolní hlášení jako 
start digitalizace
Antonín Brož

Čas jsou peníze. Kolikrát tohle otřepané rčení zazní 
v účtárnách po celé republice? Důvodem je premiéra 
kontrolního hlášení DPH spojeného s vysokými sankce-
mi za porušení termínů podání. Přitom faktury svými 
schvalovacími kolečky leckdy putují dlouhé dny, z nichž 
se poměrně často stávají týdny. Úplně neobvyklé není ani 
to, že se faktura kamsi ztratí. Pozdní placení faktur je 
typický tuzemský folklor, a tak se z pár dnů až týdnů zpož-
dění doteď nedělala žádná věda. Jenže kontrolní hlášení, 
v němž si bude finanční úřad párovat vydané a přijaté 
faktury, s takovým velkorysým přístupem nepočítá. 
Naopak ho trestá. Účtárny po celé zemi tak čeká boj o čas. 
Válčit se bude o každý den, o nějž se podaří zrychlit interní 
schvalování a zpracování faktur. Umím si představit, 
že firmami v těchto týdnech létají oběžníky, v nichž jsou 
zaměstnanci upozorňováni, že zpožďování faktur vyjde 
jejich firmu hodně draho. Ale opakované apely na rychlejší 
předávání papírů se těžko setkají s úspěchem. Stěží lze 
dělat stále totéž a očekávat přitom jiný výsledek. Existuje 
přitom celkem jednoduchý a praxí ověřený způsob, jak 
oběh faktur zrychlit – převést je do elektronické podoby. 
Rychlost se zvyšuje o víc než 40 procent a počet ztracených 
dokladů se sníží na třetinu. Faktury jsou přitom jen za-
čátek. Vlastně bych chtěl ministerstvu financí poděkovat. 
Jestli firmy i instituce díky kontrolnímu hlášení DPH po-
chopí, jak moc jim v jejich každodenní práci může pomoci 
přechod od papírů k digitálním dokumentům, bude to pro 
konkurenceschopnost celé ekonomiky výrazný pokrok. 
Nejspíš mnohem větší než zlepšený výběr daní. 

Autor je ředitelem přímého prodeje  
a divize Canon Business Services v ČR

Duel

Čtenáři píší

To není útok na hnutí 
ANO, to je útok na 
myšlenku, že stát lze 
řídit jako firmu. Stát 
je společenství lidí. 
Stát nelze řídit jako 
firmu,

řekl o nové kampani 
ČSSD šéf strany a premiér  
Bohuslav Sobotka

řekl vicepremiér a šéf 
hnutí ANO Andrej Babiš

Česká ekonomika 
potřebuje více služeb

Pište nám

Vážení čtenáři, zajímá nás, co si myslíte. 
 
Své názory a polemiky zasílejte na nazory@e15.cz. 
Nebo s námi diskutujte na našem webu (www.e15.cz),  
na Facebooku (www.facebook.com/denike15)  
či na twitteru (@E15news).
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Minirecenze

Blu-ray

Gangster Ka

(Vydavatel: Magic Box)
V nejlepší možnou dobu 
se na trh dostal Blu- 
-ray s filmem Gang- 
ster Ka. První díl snímku 
zachycujícího vzestup 
lokálního kriminálníčka 
Radima Kraviece v nad-
národního mafiána totiž 
vyšel v době, kdy předobraz hlavního antihrdiny 
Radovan Krejčíř dostal vysoký trest v Jihoafric-
ké republice. Zájemci o detaily ze života jednoho 
českého gangstera by tento disk neměli minout, 
ačkoli tvůrci samozřejmě leccos pozměnili. 
Podstata zůstala, o čemž do velké míry také vy-
povídá jediný bonus disku, krátký film o filmu. 
Na rozdíl od Příběhu kmotra je toto opravdu 
zajímavé memento posledních dekád v Česku.

Marťan

(Vydavatel: Bontonfilm)
Ačkoli Marťan vyšel 
z aktuálního oscarového 
boje naprázdno, Blu-ray 
s tímto filmem stojí za 
pozornost. Vedle samot-
né povedené sci-fi zde 
je velká porce bonusů, 
která skvěle ukazuje, jak 
má vypadat Blu-ray se 
studiovým filmem. Vedle více či méně klasic-
kých dokumentů z natáčení (o režii, hereckých 
představitelích, předloze a scénáři) tu je také 
několik fiktivních dokumentů vycházejících ze 
světa samotného filmu. Sledujeme tak například 
dokument o záchraně Marka Watneyho, který 
by vznikl, kdyby film byl skutečnost. Zajímavé 
stejně jako detaily o fyzice samotného filmu, 
která není nijak vzdálená současnému vědění. 
Ale pozor, disky k typově podobným filmům In-
terstellar a Gravitace byly přece jen výraznější.

Stanislav Šulc

Coeni vzdávají hold 
starému Hollywoodu
n Bratři Coeni uvádějí 
svůj pohled na Hollywo-
od padesátých let. Výsle-
dek je spíše slepencem 
několika krátkých filmů 
zasazených do slabého 
rámce, přesto Ave, Cae-
sar! docela pobaví.

Stanislav Šulc

Joel a Ethan Coeni pokračují 
v tříletých pauzách mezi svými 
filmy. Po citlivém dramatu 
V nitru Llewyna Davise z roku 
2013 nyní přicházejí s o poznání 
rozmáchlejší komedií Ave, Cae-
sar! Rozmáchlost tu však často 
nehraje ku prospěchu celku.

Novinka působí, jako by si 
jí slavní filmařští bratři plnili 
dávné filmařské sny. Jako by si 
chtěli natočit část béčkového 
westernu přelomu čtyřicátých 
a padesátých let, jednu scénku 
z kostýmních dramat, které do 
padesátek nedopatřením pře-
padly ze zlaté éry Hollywoodu 
let třicátých, a chybět nemůže 
epické biblické vyprávění či 

pompézní muzikálová scéna. 
Otázka zněla, jak takové nesou-
rodé scénky zasadit do ucele-
ného rámce. Pak neměli jinou 
možnost než spíchnout storku 
odehrávající se v hollywood-
ských studiích v padesátých 
letech.

Bohužel právě hlavní rámec 
z celé Coenovic komedie funguje 
nejméně. Příběh o únosu filmo-
vé superstar komunistickými 
scenáristy je v podání tvůrců 
Farga či snímku Big Lebowski 
mdlý a celková kolážovitá pova-
ha snímku tomu nijak nepomá-
há. Ave, Caesar! prostě nedrží 
pohromadě. Podobně působil 
také zmatený (nicméně o dost 
promyšlenější) snímek bratří 
Coenů Po přečtení spalte.

Komedii tak musí zachra-
ňovat obvyklí podezřelí, tedy 
mimořádné herecké obsazení 
a velmi dobře napsané dialogy. 
Podobně jako v jiných filmech 
slavných bratří i zde hrají 
superhvězdy i zcela marginál-
ní role. Přesto tíže hvězdného 
očekávání je navalena na George 
Clooneyho, který se s ní popaso-
val bravurně. A to přesto, že je 

vlastně vedlejší postavou a pří-
běh nijak zvlášť neovlivňuje. 
Naopak skutečný hlavní hrdina 
je v podání Joshe Brolina fantas-
tickou noirovou postavou, která 
musí ukázat leccos z hereckého 
arzenálu.

Nejlepší momenty pak na-
bídne téměř situační komika. 
Například několikeré přetáčení 
velké kostýmní scény, v níž se 
má v nové roli představit hvězd-
ný představitel kovbojů (a zou-
fale mu to nejde). Nebo hned 
počáteční signalizování dvojice 
únosců, kdy bude ten správný 
čas k akci. Podobných špílců je 
ve snímků právě tolik, aby stále 
působil komicky. Ale žalostně 
málo, aby se Ave, Caesar! stal 
kýženou událostí filmové zimy.

Ave, Caesar!

(komedie, USA, 106 minut)
Režie: Ethan Coen, Joel Coen
Hrají: Josh Brolin, George Clooney, 
Alden Ehrenreich, Ralph Fiennes, 
Scarlett Johanssonová
Premiéra: 3. března
Hodnocení: 60 %
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Když HvězdA nARAzí. George Clooney ztělesnil v novince bratří Coenů hollywoodskou superstar. I on však 
musí poslouchat Eddieho (Josh Brolin), který za vlastníky studia řeší veškré problémy.
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Sledovanost Oscarů propadla

Letošní udělování cen Oscar americké filmové 
akademie americké diváky k obrazovkám příliš 
nelákalo. Nedělní tříapůlhodinový přenos na 
stanici ABC sledovalo v průměru 34,3 milionu 
diváků – o 2,3 milionu méně než loni a nejméně 
za osm let. Důvodem byly kontroverze ohledně 
nominací pro výlučně bělošské herce.
 více E15.cz

O Magnesii literu bojuje i nobelistka

Naději získat ocenění v rámci knižních cen Mag-
nesia Litera má 24 knih a šest blogů. Je mezi nimi 
také zatím poslední laureátka Nobelovy ceny Svět-
lana Alexijevičová se svou oceněnou knihou Doba 
z druhé ruky s podtitulem Konec rudého člověka. 
V každé ze sedmi kategorií jsou tři nominace, 
původní domácí próza má nominací šest. /čtk, duk/

Krátce

http://zpravy.e15.cz/zahranicni/udalosti/oscary-sledovalo-nejmene-lidi-za-osm-let-1275666
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n Počítačové „stříleč-
ky“ příznivě působí 
na rozvoj mozkových 
funkcí. Neplatí to jen 
u vývojových vad či 
duševních poruch, ale 
také v případě trau-
matického poranění.

Klasické hry na PC bývají 
často spojovány s vyšší agre-
sivitou či dokonce odtržením 
hráče od reality. Mají však 
i léčivé účinky – trénují pa-
měť, pomáhají autistům ko-
munikovat s vnějším světem 
a také zvyšují postřeh. Vědci 
právě zjistili, že počítačové 

hry je možné využít také při 
terapii následující po trau-
matickém poranění mozku.

„Traumatické úrazy mívají 
doživotní následky a sebe-
menší možnost jejich dopa-
dy zmírnit má dalekosáhlý 
zdravotní i ekonomický 
význam,“ uvedla Alexandra 
Vakiliová, vedoucí zmíněné 
studie z Macquarieho uni-
verzity v Austrálii. 

Vědkyně nechala celkem 
31 pacientů po traumatic-
kém poranění mozku hrát 
na konzoli starší střílečku 
nazvanou Medal of Honor: 
Rising Sun. V průběhu 
hraní jim pak tým odborníků 
vysvětloval, nejen jak lépe 

hrát a řešit výzvy, které jim 
hra předkládá, ale také jak 
komplexně postupovat při 

léčbě jejich traumatického 
poranění a také běžných 
denních činnostech, které 

dříve pacienti bez pomoci 
nezvládali. 

Testovaní jedinci se časem 
zlepšovali ve svých herních 
výkonech a také se dokázali 
déle soustředit na zadaný 
úkol, a to i neherní. Obecně 
řečeno se jim oproti dřívější-
mu stavu zlepšila schopnost 
plánovat a následně také 
vykonávat provázanější 
a složitější činnosti.

Vakiliová ve své studii 
upozornila rovněž na další, 
a to spíše statistickou výho-
du „terapie hraním stříle-
ček“. Zvláštní pokroky činili 
postižení muži, kteří už 
dříve měli vytvořený nějaký 
vztah ke hraní počítačových 

her – v jejich případě se dalo 
doslova mluvit o léčbě hrou.

Výzkumný tým nyní hodlá 
svá zjištění ještě jednou 
potvrdit na početnějším 
vzorku pacientů a chce také 
vytvořit seznam „ideálních“ 
stříleček, na které pacienti 
po traumatickém poraně-
ní mozku reagují nejlépe. 
Předchozí studie už potvr-
dily vliv počítačových her 
na zlepšování motorických 
dovedností, rychlosti učení, 
schopnosti řešit problémy 
či dlouhodobou paměť. Až 
tedy zase půjdete hrát hry 
a rodiče či partneři vás poká-
rají, můžete použít vědecky 
podloženou výmluvu. /msc/

Foto dne 
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VElKOmOdEl. 
Dalo to hodně práce, 
než vznikl obří 
model: lidé před ná-
kupním střediskem 
v Šanghaji potře-
bovali čtyřicet tisíc 
kostiček stavebnice 
Lego a 450 hodin 
práce na to, aby 
sestavili 6,16 metru 
vysokou žirafu.

Vědkyně  
nechala 

31
pacientů hrát starší 

střílečku. Zjistila pokroky  
jak ve hře, tak běžných  

denních  
činnostech. 

Vědci zjistili, že...

...hry pomáhají při léčbě mozku po úrazu
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